
مهدی کوچک زاده، نماینده ای کـــه بار ها بروز و ظهورش در صحن 

یاد علنی کرده اســـت. روز یکشنبه بار دیگر در صحن  مجلس را با فر

علنی با اشاره به صحبت های عبدالعلی زاده، نماینده ویژه رئیس جمهور 

یامحور کـــه گفته بود: »ما گفت وگو می کنیم باید برویم  در اقتصاد در

مذاکره کنیم، بالاخره نمی شـــود که مســـائل مملکت را روی هوا نگه 

داشت.« نسبت به اقبال دولت چهاردهم برای مذاکره معترض شد و این 

یکا خواند و از قالیباف  تمایل به مذاکره را تمایل به تصویب نوکری آمر

یان  خواست تا به واسطه سابقه رفاقتش با شهید سلیمانی در مقابل جر

مذاکره بایستد یا به تعبیر کوچک زاده »در دهن آن ها بزند«. فارغ از تمام 

انتقادهایی که به رویکرد عبدالعلی زاده و موضع ضعف او وارد اســـت 

که دست تیم مذاکره کننده را خالی می کند و در شماره روز دوشنبه 24 

دی »فرهیختگان« نیز مفصل به آن پرداخته شـــد، مواجهه کوچک زاده 

که سابقه مخالفت با دولت رئیسی را نیز داشته برخلاف اصل رواداری 

است. اصلی که ارکان حاکمیت به ویژه قوای سه گانه برای پیشبرد منافع 

ملت باید به آن پایبند باشـــند و شهید رئیسی نیز به آن پایبند بود. حتی 

سردار ســـلیمانی که کوچک زاده با متوسل شدن به نام او، مخالفان را 

مورد هجوم قرار می دهد نیز در مواجهه با جناح های سیاسی منفعت ملی 

را مدنظر قرار داده و از در تعامل با دولت وارد می شد و نه تقابل با آن. 

   کوچک زاده صحبت های گذشته را تکرار کرد

کوچک زاده در صحن علنی مجلس جملاتی را به کار برد که ســـال 99 

نیز مشـــابه آن را گفته بود: »آقای قالیباف، من به شما عرض کردم امام 

بـــه فرماندهان گفت اگر احتمال دادید این رفتاری که دارن می کنن و در 

روزنامه ها می بینید برای این باشـــد که می خواهند مملکت را هل بدهند 

در بغل آمریکا، باید در مقابل آن بایســـتید. آقای قالیباف، من شـــاگرد 

تو در جبهه بودم تو احتمـــال نمی دی می خوان مملکت رو هل بدن تو 

بغل آمریکا.« کوچک زاده درحالی خود را شـــاگرد قالیباف می داند که 

 با ثبت نام قالیباف و رئیسی 
ً
ســـال 99 در یک نشست دانشجویی شدیدا

در انتخابات ریاســـت جمهوری مخالفت کرده و اقدام آن ها در این باره 

را ناشـــی از نفســـانیت خوانده بود. او پس از چنین تهاجمی به رئیس 

وقت مجلس و شـــهید رئیســـی که آن موقع رئیس قوه قضائیه بود همین 

عباراتـــی را به نقل از امام در مورد غلتیدن به دامان آمریکا مطرح کرد که 

مشابهش را روز یکشنبه این هفته گفته است. این رویکرد نشان می دهد 

کوچک زاده هرگونه مذاکره ای را به معنی غلتیدن به بغل آمریکا توصیف 

کرده و فارغ از اینکه چه دولتی با چه اصولی ســـر کار اســـت آن را مورد 

هجمه قرار می دهد و به افرادی که خود را شـــاگرد آن ها می داند نیز در 

این باره بی اعتماد است. 

کره به شهید امیرعبداللهیان هم     منتقدان مذا

رحم نکردند
7 فروردین سال 1401 مصاحبه ای از امیرعبداللهیان با صداوسیما منتشر شد. 

ایشان در این مصاحبه گفته بود: »مقامات ارشد سپاه همواره به ما یادآوری می کنند 

در مذاکرات وین در راســـتای منافع ملی کشور هرچه لازم است انجام بدهید و 

موضوع سپاه پاسداران را در اولویت خود قرار ندهید و این از خودگذشتگی سپاه 

پاسداران است، اما بالاخره سپاه از مجموعه های اصلی کشور است و زمانی که 

می گوییم سپاه یعنی حاج قاسم سلیمانی و با وجود اجازه مقامات سپاه، اما این 

موضوع از موضوعات اصلی ماست.« او در بخش دیگر صحبت هایش توضیحاتی 

درباره مفاد توافق مذاکرات وین داد و گفت اگر توافق شـــود، همان برجام است 

و تغییری در مفاد آن نیســـت. این صحبت ها باعث شد تعداد زیادی از منتقدان 

ایده مذاکره که برخی از آن ها در مجلس نیز حضور داشته و دارند نسبت به شهید 

امیرعبداللهیان معترض شده و موج حملات شدیدی علیه او آغاز شود. یکی از 

نمایندگان در اعتراض به امیرعبداللهیان گفت: »متن توافق وین حاکی از زیرپا 

گذاشـــتن خطوط قرمز نظام و نفی قانون مجلس و تحمیل خسارت جدید به 

منافع ملت ایران است.« نماینده دیگری که آن زمان هنوز وارد مجلس نشده بود 

و به عنوان چهره رسانه ای منتقد برجام شناخته می شد، مواضع امیرعبداللهیان را 

غلط توصیف کرده و برای اثبات مدعایش نیز سخنان شهید امیرعبداللهیان درباره 

ظریف در روز معارفه اش را شاهد مثال آورد: »ایشان سرمایه خوبی برای نسل های 

بعدی در وزارت خارجه به جا گذاشتند. و خواهش کردم دستگاه دیپلماسی را از 

 به این 
ً
توانمندی خود محروم نکنند.« اینکه فردی مثل امیرعبداللهیان نیز صرفا

دلیل که مواضعی روادارانه در مواجهه با سیاست خارجی و سیاست داخلی داشته 

و از جانب گروه های سیاســـی تحمل نمی شود بیش از هرچیزی اعتبار نظرات 

منتقدان را خدشـــه دار می کند و این تصویر را می سازد که گروهی بدون توجه به 

منافع کشـــور مسائل را به جای ارزیابی فنی از فیلتر سیاسی عبور داده و به جای 

استدلال با سروصدا موضعشان را پیش  می برند. 

   از حاج قاسم و شهید رئیسی رواداری را هم بیاموزید
کوچک زاده درحالی با توجیه رفاقت بین قالیباف و شهید سلیمانی از او می خواهد 

برخورد سخت با اعضای دولت انجام دهد که شهید سلیمانی هیچ گاه در تقابل با 

دولت وقت که خواهان مذاکره بود قرار نداشت و حتی پس از آنکه روحانی مواضع 

ضدآمریکایی اتخاذ کرد در نامه ای تشکرش را با تعبیری تعارف گونه این گونه به او 

ابلاغ کرد: »دست شما را می بوسم.« چنین تشکری که بیشتر جنبه تشویق دولت 

وقت برای اســـتواری در برابر سیاست های ضد ایرانی ترامپ داشت هم از جانب 

برخی چهره ها تحمل نشد. رسایی در توییتی با تشبیه روحانی به ابوموسی اشعری 

نسبت به این جمله حاج قاسم اینگونه معترض شد که مالک اشتر هیچ وقت دست 

ابوموسی اشعری را نبوسید. 

شهید رئیسی نیز همچون شهید سلیمانی همواره بر همین مشی تعامل با سلایق و 

نگاه های مختلف تأکید داشت، به همین دلیل نیز در زمان مسئولیتش در قوه قضائیه 

کمترین تنش را با دولتی داشت که در انتخابات سال 96 با او رقابت کرده بود. ایشان 

بعد از انتخاب به عنوان رئیس جمهور در سال 1400 نیز بار ها با مسئولان رسانه های 

غیر جناح خود دیدار کرده و از باب تعامل با آن ها وارد عمل شد. رئیس جمهور شهید 

سال 1402 حین سفر به نیویورک در پاسخ به سوال شبکه تلویزیونی سی ان ان درباره 

اینکه آیا تعامل اخیر ایران با آمریکا بر سر مبادله زندانیان ادامه خواهد یافت؟ گفت: 

»اگر آمریکایی ها آماده عمل به تعهداتشان باشند، زمینه برای پیشرفت تعاملات و 

رسیدن به یک توافق خوب فراهم خواهد شد.« شهید رئیسی پیش از این نیز بدون 

اینکه اصل مذاکره و توافق را زیر سوال ببرد بر این نکته تاکید داشت که آنچه اهمیت 

دارد نقد کردن توافقات ازجمله در برجام است. این رویکرد که بر مذاکره خوب تاکید 

داشته و مذاکره بی حاصل و بد را زیر سوال می برد کاملا برخلاف مشی افرادی است 

که هرگونه مذاکره ای را زیر سوال برده و تیم دیپلماسی کشور را در دولت های مختلف 

متهم به غلتیدن در بغل آمریکا می کنند.  چنین مواجهه ای از جانب شهید سلیمانی، 

شهید رئیسی و شهید امیرعبداللهیان که پیش تر مورد اشاره قرار گرفت، نشان می دهد 

برخلاف تمایل به رویکرد های تقابلی مبتنی بر تندروی که برخی چهره ها سعی دارند 

آن را به این شخصیت ها منتسب کرده و راه را برای اقدامات سیاسی خود باز کنند، 

مشی سیاسی این افراد هرگز تقابلی و مبتنی بر منافع فردی نبوده و همواره آنچه اصل 

قرار گرفته تأمین حداکثری منافع ملی از مسیر تعامل حداکثری در داخل و مهار تنش 

تحمیلی از خارج بوده است. 

   مذاکره از موضع ضعف نباشد

برخلاف ایده »نه به مذاکره« برخی که تیم دیپلماسی ایران را از پیش  باخته تصور 

کرده و در دولت های مختلف به آن ها حمله می کردند، آنچه جمهوری اســـلامی 

ایران همواره به آن معتقد بوده مذاکره از موضع قدرت با درنظر گرفتن شـــروطی 

است که حداکثر منفعت ملی را حاصل کرده و منجر به تسلیم شدن کشور در برابر 

زیاده خواهی قدرت های جهانی نشود. با چنین اصلی هرگونه افراط و تفریطی که 

بخواهد مسائل کشور را نادیده بگیرد و یا کشور را دست بسته پای میز فرمان پذیری 

و نه مذاکره از غرب بنشاند، امری مذموم است که همه گروه های سیاسی باید از آن 

اجتناب کنند. هم منادیان نه به مذاکره باید منافع ملی را در نظر بگیرند و هم منادیان 

مذاکره باید به اصل مذاکره برای حصول نتیجه و نه مذاکره پایبند باشند. چیزی که 

در صحبت های برخی چهره های دولت چهاردهم ازجمله عبدالعلی زاده، نماینده 

 در مصاحبه ای گفته است: 
ً
رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور دیده نمی شود. او اخیرا

»باید با ترامپ مذاکره کنیم، نمی شود مسائل کشور را معلق نگه داشت.« او در ادامه 

هم اشاره می کند: »مجموعه حاکمیت نظام هم به مذاکره رودررو رسیده است.« 

اینکه نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور بدون هیچ گونه ایده انتفاعی 

از لزوم مذاکره با ترامپ بگوید و بعد مدعی شود که کل حاکمیت نیز دست بسته 

هم راستا با او است، فارغ از صحت این گزاره باعث می شود که میز مذاکره قبل از 

شکل گیری کارایی خود را از دست بدهد؛ چراکه طرف مقابل درصورت دریافت 

پالس ضعف تلاشش را برای اعمال فشار بیشتر و دادن امتیاز کمتر به کار خواهد 

گرفت. شـــیوه صحیح مذاکره این است که ایران امتیازات نقد و عینی را از طرف 

مقابل مطالبه کرده و در مقابل نیز اقدامات قابل بازگشتی را در دستورکار قرار دهد تا 

با هرگونه نقض تعهد پیش از آنکه تمام برگ های خود را خرج کرده باشد، از اجرای 

آن باز ایستد تا طرف مقابل وادار به ادامه آن شده و یا در صورت عدم تداوم اقدامات 

کشور متحمل خسارات جبران ناپذیر نشود. چیزی که جای آن در اظهارات نماینده 

رئیس جمهور خالی بوده و برخی نمایندگان نیز به جای مطالبه آن و قرار دادن دولت 

در ریل درست، رویکرد هدایتی را کنار گذاشته و در تقابل با آن قرار می گیرند تا به 

این ترتیب به هیاهو های بی نتیجه که افکار عمومی را درگیر و ناامید می کند، دامن زده 

باشند بدون اینکه مسئله ای را حل کنند. 

چند وقتی اســـت وضعیت دارو و ماجرا های حذف ارز ترجیحی دارو، از 

داغ ترین سوژه هاست. روز های اولی که خبر حذف ارز ترجیحی دارو در 

رسانه ها منتشر شد، رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد اصلاح سیاست های 

ارزی، برنامه وزارت بهداشت نیست و تصمیمی است که در دولت گرفته 

شده تا به سمت این بروند که تعداد ارز ها و تفاوت نرخ ها را کم کنند. این 

سخن رئیس سازمان و غذا دارو، یعنی یکی از معاونت های وزارت بهداشت 

و متولی اصلی تأمین، توزیع و کنترل بازار دارو بود و در همان ابتدای کشمکش 

حذف ارز ترجیحی دارو، سازمان متولی امر خود را از وضعیت روز های آتی 

بازار دارو مبری کرد. چند روز قبل نیز رئیس دولت در مقام یکی از منتقدان 

وضعیت توزیع دارو و یارانه دارو قرار گرفت و نسبت به گم شدن یارانه دارو، 

معترض شـــد. آنچه که این روز ها از تولیدکنندگان حوزه دارو و تجهیزات 

پزشکی، داروسازان و حتی صاحبان داروخانه ها می شنویم، آشفتگی در بازار 

دارو از توزیع گرفته تا قیمت گذاری است. براساس شنیده های»فرهیختگان« 

برخی اقلام دارویی، حتی ساده ترین دارو ها نیز در یک ماه گذشته بین ۱۵ 

تا 4۱۵ درصد افزایش قیمت داشته اند. برای نمونه، دارویی در یک شرکت 

2۵ درصد افزایش قیمت داشته و در شرکتی دیگر ۳۱۰ درصد. همچنین 

 ۳۰۰ قلم داروی اساسی در کشور با کمبود شدید مواجه هستند. این 
ً
یبا تقر

دارو ها یا باید با مراجعه به داروخانه های خاص در تهران مانند داروخانه های 

۱۳ آبان، هلال احمر یا داروخانه های ارتش تهیه شوند یا ممکن است نتوانید 

به هیچ وجه به آن ها دسترسی پیدا کنید و مجبور شوید به بازار سیاه مراجعه 

کنید یا دارو را از کشور های همسایه با هزار مشکل تهیه کنید. 

   دولت باید در توزیع عادلانه

و اصولی دارو مداخله کند
عارف کمانی، مدیرمسئول خبرنامه مدیستیو و فعال صنفی حوزه سلامت، معتقد 

است یکی از مسائل اساسی و پیچیده در حوزه سلامت، دارو است. در بسیاری از 

کشور های جهان، بخش سلامت و دارو جزء اولویت های اصلی حاکمیت ها و 

دولت ها است و دولت ها به طور جدی در این بخش مداخله می کنند. این مداخله ها 

می تواند شامل تولید دارو، حمایت های مالی، تخصیص بودجه و حمایت های 

بیمه ای باشد. بنابراین، وقتی دولت در این حوزه اقدام می کند، این به معنای انجام 

یک وظیفه حیاتی است و نه یک لطف به مردم. این مسئولیت دولت است که در 

شرایط بحران یا در وضعیت های خاص، از بخش دارو و سلامت حمایت کند. 

کمانی در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »دولت به موضوع تخصیص ارز برای 

دارو باید توجه ویژه ای داشته باشد. متأسفانه، تخصیص ارز برای دارو به طور کامل 

انجام نمی شود یا ارز تخصیص یافته به اولویت های دیگر اختصاص پیدا می کند، 

به ویژه در زمینه های ضروری تر. این موضوع درحالی است که اگر بودجه ای که برای 

تأمین دارو تخصیص داده می شود، به طور کامل و به موقع پرداخت می شد، بسیاری 

از مشکلات کاهش می یافت. تخصیص ارز به ویژه برای واردات مواد اولیه دارویی 

و دارو های وارداتی بسیار ضروری است؛ چراکه بسیاری از دارو ها و مواد اولیه باید 

از خارج از کشور وارد شوند.«

   افزایش قیمت 15 تا 415 درصدی
برخی اقلام دارویی در یک ماه اخیر

این فعال صنفی حوزه ســـلامت افزود: »مشکل عمده دیگر این است که این ارز 

تخصیص یافته یا کاهش پیدا کرده یا به طور نامناسب توزیع شده است. درنتیجه، 

افزایش قیمت دارو به طور غیرقابل کنترلی در حال رخ دادن است. طبق گزارش های 

ثبت شده، قیمت دارو ها بین 1۵ تا 41۵ درصد افزایش یافته که برای مردم و داروخانه ها 

قابل تحمل نیســـت. این افزایش قیمت ها به خصوص برای دارو هایی که مصرف 

روزمره دارند، بسیار سنگین و ناگوار است. این مشکلات ناشی از عدم تخصیص 

صحیح و کافی ارز، یا عدم پوشـــش هزینه های تولیـــد دارو، به بحران جدی در 

صنعت داروسازی و توزیع دارو در کشور منجر شده است. بسیاری از شرکت های 

داروسازی و پخش دارو در آستانه ورشکستگی قرار دارند. آن ها می گویند دخل و 

خرجشان به هم نمی خورد و تولید دارو برایشان سودی ندارد. این وضعیت باعث 

شده برخی از دارو ها در بازار با قیمت های سر به سر عرضه شوند، به طوری که برای 

تولیدکنندگان هیچ سودی ندارد.«

   داروساز ها با جیب خودشان

داروخانه ها را می چرخانند
کمانی همچنین معتقد است موضوع بحران قیمت ها به طور جدی در آینده برای 

جامعه ایجاد مشکل خواهد کرد. یعنی اگر مردم از بهمن ماه به داروخانه ها مراجعه 

کنند، ممکن است با شوک قیمتی و وضعیت بدی مواجه شوند و آن زمان متوجه 

این تغییرات عمده شوند. در این وضعیت باید توجه بیشتری به تخصیص منابع و 

حمایت های دولت از شرکت های داروسازی و توزیع کنندگان دارو شود تا زنجیره 

تأمین دارو دچار مشکل نشود و بحران کمبود دارو و افزایش قیمت ها بدتر نشود. او 

افزود: »این وضعیت نیازمند اقدام فوری و حمایتی از سوی دولت و سازمان های 

مسئول است تا هم شرکت های داروسازی و داروخانه ها از ورشکستگی نجات 

یابند، و هم مردم با مشکل کمبود و افزایش قیمت دارو مواجه نشوند.«

 چهار قلم دارو که 
ً
 مثلا

ً
کمانی درباره شـــرایط فعلی وضعیـــت دارو گفت: »قبلا

 صد هزار تومان بود، حالا یکباره شـــده ۵00 هزار تومان. یک 
ً
می خریدند حدودا

مشکل اساسی دیگر که وجود دارد، جدا از بحث تخصیص ارز و تمام مسائل دیگر؛ 

مربوط به پرداختی های بیمه ها به داروخانه هاســـت. یعنی جدا از آن بودجه ای که 

باید به شرکت های داروسازی، شرکت های تولیدی و صنایع اختصاص می یافت، 

بخشی از این هزینه باید از طریق بیمه ها به داروخانه ها پرداخت می شد. اما اکنون 

 با جیب خودشان 
ً
ماه هاست که این پرداخت ها انجام نشده است. داروخانه ها عملا

پول دارو های بیمه ای را به مردم می دهند و این مبلغ، پس از مدت زمان طولانی، 

به طور معمول با چند ماه تأخیر پرداخت می شود.«

   بیمه تأمین اجتماعی

از تیرماه هیچ پرداختی نداشته است
او ادامـــه داد: »برای مثال، بیمه تأمین اجتماعی از تیرماه هیچ پرداختی نداشـــته 

 پنج یا شش ماه است که 
ً
اســـت. آخرین پرداخت آن در تیرماه بوده و حالا تقریبا

 در بحث 
ً
هیچ پرداختی از ســـوی بیمه تأمین اجتماعی انجام نشده است. یا مثلا

شیر خشک، بیمه سلامت که تأمین کننده این کالا برای تمام بیمه گزاران و کسانی 

 شش ماه است که پرداختی نداشته. داروسازان در 
ً
که بیمه پایه دارند، بوده، حدودا

 به عنوان »پدر معنوی« بچه های این مرز و بوم عمل 
ً
این زمینه می گویند ما عملا

می کنیم، زیرا پول شیر خشک را از جیب خودمان پرداخت می کنیم و بعد از چند 

ماه این مبلغ به ما بازپرداخت می شود، بدون اینکه سودی نصیب داروخانه ها شود. 

حتی گاهی داروخانه ها با ضرر، پول شیر خشک را پرداخت می کنند. قیمت این 

 ۸0 هزار 
ً
کالا به طور قابل توجهی افزایش یافته و برای مثال شـــیر خشکی که قبلا

تومان خریداری می شده، اکنون 1۸0 هزار تومان شده است. این مسئله مشکلات 

زیادی ایجاد کرده است.«

وی در ادامه عنوان کرد: »یکی از مشکلات دیگر این است که بسیاری از داروخانه ها 

اکنون در حال اتمام حجت هستند. انجمن داروسازان ایران و انجمن های استانی با 

مجموعه بیمه های تأمین اجتماعی، سلامت و نیرو های مسلح که بیمه پایه را پوشش 

می دهند، تماس گرفته اند. آن ها اعلام کرده اند اگر پرداخت ها تا اول بهمن ماه تسویه 

نشود یا به حد معقولی نرسد، ممکن است خدمات خود را به طور جدی تغییر دهند. 

این وضعیت می تواند به یک مشکل بسیار جدی تبدیل شود.«

   افزایش قیمت دارو ها
به راحتی در سامانه های مخصوص قابل رؤیت است

وی افزود: »یک مشکل دیگر که وجود دارد این است که با وجود افزایش قیمت ها، 

رئیس ســـازمان غذا و دارو ادعا کرده از ابتدا تا حالا تنها 20 تا 30 درصد افزایش 

قیمت داشته ایم، درحالی که با توجه به عصر فناوری اطلاعات، شما می توانید به 

راحتی با یک جست وجوی ساده در گوگل یا مراجعه به سامانه های بورس و پیتک، 

قیمت دارو ها را مشاهده کنید. مردم می توانند به راحتی قیمت های جدید را بررسی 

کنند و متوجه خواهند شـــد افزایش قیمت ها به هیچ وجه به این میزان نبوده است. 

درحقیقت، لیســـت قیمت دارو ها نشان می دهد افزایش قیمت ها بین 1۵ تا 41۵ 

درصد بوده است. برای نمونه، دارویی در یک شرکت 2۵ درصد افزایش قیمت داشته 

و در شرکتی دیگر 310 درصد. برخی دارو ها هم به طور ناگهانی قیمتشان افزایش 

پیدا کرده است. به این معنا که شما ممکن است امروز دارویی را خریداری کنید و 

فردا لیستی از قیمت جدید آن دریافت کنید که حتی با قیمت قبلی تطابق ندارد.«

   همه تولیدکنندگان داخلی دارو

درحال ضرردهی هستند
این فعال صنفی ادامه داد: »این وضعیت نشان می دهد نه تنها دارو های داخلی به طور 

صحیح حمایت نمی شوند، بلکه تخصیص ارز هم به درستی انجام نمی شود. در 

حال حاضر، همه در داروخانه ها و شرکت های داروسازی به این نتیجه رسیده اند 

که در حال ضررند و نمی دانند در این شرایط چه کسی سود می کند. داروخانه ها 

 با تأخیر های 
ً
درحالی که در حال ضررند، مجبورند دارو ها را به مردم بدهند و بعدا

طولانی، مبلغ بیمه را دریافت کنند. این درحالی است که شرکت های داروسازی 

نیـــز با افزایش نرخ تورم و ارز، دیگر نمی توانند دارو های تولیدی خود را به قیمت 

مناسب تولید کنند. بسیاری از این شرکت ها حتی برای تولید دارو، مواد اولیه لازم 

را به سختی تأمین می کنند و برخی از آن ها تصمیم گرفته اند به تولید مکمل های 

غذایی روی بیاورند، چون از نظر اقتصادی برایشان به صرفه تر است.«

   افزایش قیمت دارو ها شوکه کننده است
وی افزود: »یکی از مشکلات دیگر این است که بسیاری از دارو هایی که افزایش 

قیمت داشته اند، دارو های روتین هستند که برای مصرف عمومی نیاز به نسخه ندارند. 

دارو هایی مانند استامینوفن، قطره بتازون، قرص های ساده سرماخوردگی و... که 

در روز های اخیر قیمت های آن ها به طور ناگهانی افزایش یافته است. این تغییرات 

قیمت باعث شده مردم به شدت تحت تأثیر قرار بگیرند. اگر کسی از ابتدای دی ماه 

به داروخانه مراجعه نکرده باشد، وقتی به آنجا برود، متوجه خواهد شد قیمت ها 

به طور چند برابری افزایش یافته است.«

   نمی توان به شخص بیمار و دردمند

توضیح داد چرا دارو گران شده است
کمانی عنوان کرد: »افزایش قیمت ها باعث شده در داروخانه ها درگیری هایی ایجاد 

 وقتی مشتری به داروخانه مراجعه می کند و متوجه می شود قیمت دارویی 
ً
شود. مثلا

که روی بسته آن درج شده با قیمت فروش داروخانه متفاوت است، اعتراض می کند. 

داروخانه ها هم موظفند طبق قیمت های درج شـــده در سامانه تیتکس، دارو ها را 

بفروشند. این مسئله باعث سردرگمی و درگیری هایی بین داروخانه ها و مشتری ها 

شده است. از طرفی، داروخانه ها باید با شرکت های بیمه هم درگیر شوند تا مطالبات 

خود را دریافت کنند، چون بیمه ها پرداختی ها را به موقع انجام نمی دهند. متأسفانه 

این وضعیت باعث شده داروخانه ها با مشکلات جدی مواجه شوند. سازمان غذا 

و دارو نیز باید به عنوان متولی تنظیم بازار دارو و نظارت بر آن، به این مسائل توجه 

کند.« وی افزود: »در حال حاضر، بسیاری از مواد اولیه دارو ها به دلیل قطع برق، 

مشـــکلات تأمین نیروی انسانی، مشکلات نقدینگی و موارد مشابه، به سختی 

تأمین می شوند. این شرایط موجب شده برخی از شرکت های داروسازی از تولید 

دارو های اساسی فاصله بگیرند و به تولید مکمل های غذایی روی بیاورند، چون 

این محصولات برایشان سودآورتر است. باید توجه داشت این مشکلات می تواند 

اثرات منفی زیادی بر تأمین دارو های ضروری مردم بگذارد و وضعیت بحرانی تری 

ایجاد کند. وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو باید دلیل این افزایش قیمت ها را 

به طور شفاف اعلام کنند و مردم را در جریان بگذارند. اطلاع رسانی دقیق و شفاف 

در مورد دلایل افزایش قیمت دارو، ازجمله مشـــکلات مربوط به طرح دارویار، 

تخصیص منابع و پرداخت های بیمه ای می تواند کمک کند تا مردم و داروخانه ها 

بهتر بتوانند شرایط را درک کنند.«

   کمبود 200 تا 300 قلم داروی اساسی در بازار

این فعال صنفی همچنین در رابطه با کمبود برخی اقلام دارویی نیز گفت: »اکنون 

 300 قلم داروی اساسی در کشور با کمبود شدید مواجهند. این دارو ها یا باید 
ً
تقریبا

با مراجعه به داروخانه های خاص در تهران مانند داروخانه های 13 آبان، هلال احمر 

 نتوانید به آن ها دسترسی 
ً
یا داروخانه های ارتش تهیه شوند، یا ممکن است اصلا

پیدا کنید و مجبور شوید به بازار سیاه مراجعه کنید یا دارو را از کشور های همسایه 

با هزار مشکل تهیه کنید. جدا از این، باید مراقب باشیم این لیست 200 یا 300 

 
ً
 نمی توانم عدد دقیقی به شما بگویم، چون واقعا

ً
قلم دارو افزایش پیدا نکند. من دقیقا

مشـــخص نیست چه تعداد دارو در آینده به این لیست اضافه خواهد شد. ممکن 

است فردا یکی از این دارو ها به لیست اضافه شود یا در فهرست فعلی تغییراتی ایجاد 

شود. این دارو ها اغلب دارو های اساسی و جدی اند که به طور گسترده در میان مردم 

مصرف می شوند. دارو هایی برای بیماران قلبی عروقی یا بیماران اعصاب، دارو هایی 

که نیاز روزمره مردم به آن ها بستگی دارد، متأسفانه با کمبود جدی روبه رو شده اند.«

کاش برخی مدعیان، کنش گری اخلاقی رئیس جمهور فقید ایران و انتخاب هوشمندانه او در تأیید توافق خوب و رد توافق بد را بلد بودند

رادیکال ها علیه میراث رئیسی

دارو علاوه بر مسئله ارز ناترازی توزیع هم دارد، برخی اقلام تا ۴۱۵ درصد افزایش قیمت داشته اند

بازارساز دارو کجاست؟
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